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家庭农场：居村农民转变身份的依托

—— 基 于 安 徽 庐 江 县 的 考 察

吴业苗

内容提要 城镇化尤其是新型城镇化快速发展，促使越来越多的农民流向城镇，农业生产出现严重的

兼业化、副业化以及主要由老人承担的老人化现象。籍于此，一些居村农民包括回乡农民工纷纷流转农户

承包地，创办家庭农场。家庭农场兴起与发展，将终结传统农业、减少小农，并促使居村农民向职业化农民、

市民化农民转变，使其成为“体面”的职业者。从当前农业生产方式变革看，居村农民正依托家庭农场发展

逐渐转变身份。家庭农场取代分散农户、居村农民实现身份转变都需要一个过程，其间，除了要尊重农民意

愿、给予自主经营权、支持家庭农场做大做强外，还要为家庭农场发展和农民转变身份提供基本公共服务。

关键词 居村农民 家庭农场 职业化农民
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ͼΧּד ͪЖ Ở Χ ΄ ὈЁ ầɝ ѱ ᾌ

Ở Ở ɝתּ 50 ѠͽΌ ͪ ỞΓ Т ♄ɝ ΄ Ở

Γ– Ό ɝ 10 Ѡͼ ɝ 100ФѠͼɝỞ ỞΓ ầ█

ầ 80%Ѡͼ ɞ Ж ᾌ ѱε Ở דּ ᵛ Ở

δỞΓ εɞẸ Ẫ Ở ɞ ϊ

Ở ẽ Ở █ ︡ 30 Ф ӁỞ ɝ ẽ ɝ ɝ

ầɞỏ Ở ͺ ὖ Ở דּ ὦѠּׁש ϫ⅞

ɝỞ І  ὖ Ở Ẹשּׁ І Ṿ ͼ ӗ ε ֑

3000 Ф ɞỞ Ở δł ŃỞ Ϛ δ

ł ᾼᾠ Ńɞ ͽ Ӑ Ở י ɝ Ẳ ỞΓ Ί

L£ ł Ở Ѡ Т қ ͽͪўŃ [2] ɞ

3. 培育家庭农场成为“带头大哥”

Ở δỞ Ғ ὖ Ở ł Ńɞͪ ЉỞ Ở Ở ͽ

Ở Ở Ở Ở εͪ ΄ δὖ Ở ɝ Ὴɞ Ở ɝ

΄ Ὥ ầ ӁỞ Ở ֳ Ӻ Ở ɞЇ Ở ғẇ ὖ Ẫ

Ở Ở Ѡ ёѧ ầɞ ♀ 4-5 Ѹ – Ό ɝᾌ ёѧ

♀ Ở ỏ ΊΓ ӗ ł е ŃỞ ϊ ⸗ ɝ  

е Ϛ е ΌӺ Ϛε ẽ Ởӗ ɞͻ

Ở δὖ Ở Ԝ  ɞ Ở Ở Ёłַא ӗ Ń

ӗ ώ Ở Ở δ Ԝ ɝ Ở ɝ ɝ Ὴ   δ Ԝў ɝў

[1] Ќ ɥ ₵ 1/3ɦɯↄЧɰɥе ɦ2016 11 20 3 ɞ

[2] L. ɝJ. ɥ ẲỞΓ …ẶĽĽỞΓּד ᾣ ɦ♇δ ↄЧ Χ ỞΓ

Ὀ 2003 109 ɞ
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  ֑ Љ Ở Ở ᾆ [1]ɞ ︡ Ở Τł Ń Ở

ỞΓ Т ỞΓ Т ӎ ͼ ɞ

4. 为家庭农场发展及居村农民转变身份提供公共服务

Ở ɝỞΓּד Ở Χ Ở ͼ δёѧ Ở ỞΓ

Т –  ɞ ёѧ כּ Ѹ ᾆ ỵ ς Ở ỞΓ Т ҕ

ὓ ɞ δ Ở Ԝ Ắẳ   Ё Ở ɝּד ỞΓ Т δ

Ở כּ Ѹ ԜẮẳ  ɞӁͪ Ѡ Ẅὖ ỞΓ דּ⅞ ‟ Ёδ Ở

כּ Ѹ Ԝ Ắẳ  ɞ δ δ Ở כּ Ѹ Ԝ Ắẳ  ε Ắẳ

  ַ Ở Χ Γ⅞Ở ַӺ Ở Ẹשּׁ δ΅

ѼΓΧ ΅ Т ͪ е Ắẳ   Ế ὖ Ở י ёѧ δ

Ẹ Ở –  Γ Ԝֳώɞ Ở Ắẳ   Ό Ở כּ Ѹ Ἑ

ὖ Ở   Ἑ ὖ ῾ Ở щ ᴞ Ở ὈỞ ַӺỞ

ӗ Γ   Ở ‐ὖ Ở ϜỞ ᾆ Ở ӗ

ёѧ δ Ở י Ở Ở

Ӻ δ Ở ɝ דּ Ԝᾌ ɝ י ΄ Γ ϜỞ י

 Όδёѧ Ԝ Γ ӗ Ἑ ϜỞ Ở ỴὉɞ δ Ở

Ԝ Ắẳ  ε Ở δ Ở ỞΓ ⅞ Т Ԝ   דּ Ở δ

Ở Ԝ ỞΓ   Ở Ό δ Ở ͪ דּ Ԝ

ỞТ ӎ δ Ở ỞТ Ԝẛ   ɞ
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Family Farms: a Base for the Change of FarmersŁIdentity
Ľ Based on the Investigation of Lujiang County, Anhui Province

Wu Yemiao

Abstract: Urbanization, especially the new type of rapid development of urbanization, prompts more
and more farmers to flow into cities and towns. Thus, some severe phenomena, including multiple job-hold⁃
ing production, sideline production and production mainly undertaken by old men, appeared in agricultural
production. Therefore, some living-in-village farmers, including migrant workers flowing back home, trans⁃
fer farmersŁcontracted land to establish family farms. The rise and development of family farms will put an
end to the traditional agriculture, reduce small farmers, and change living-in-village farmers into profession⁃
al farmers or city citizens withłdecentŃjobs. From the perspective of current reform in mode of agricultural
production, living-in-village famers are changing their status by relying on family farmers. Surely, there will
be a process for either family farms to replace decentralized farming households or for living-in-village farm⁃
ers to change their status. During this period, we must respect farmers' will, give them the autonomy to man⁃
age their own business, support them to manage their family farms better as well as provide basic public ser⁃
vices for family farms and farmersŁstatus change.

Keywords: living-in-village farmers; family farms; professional farmer
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